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Ker doma prenavljamo stanovanje,
smo bolj ali manj vse knjige pospravi-
li na kupe. Neverjetno, koliko knjig se
nabere v nekem kar dolgem obdobju.
In za mnoge sploh nisem ve~ vedel, da
jih imamo. Tako mi je po dolgem ~asu
pri{la v roke knjiga, ki sta jo napisala
ameri{ka avtorja Laurence J. Peter in
Raymond Hull. Knjiga je iz{la `e

davnega leta 1969 v New Yorku. V
originalu nosi naslov The Peter
Principle ali prevedeno Petrovo na~e-
lo. Knjiga je stara. V Jugoslaviji je
iz{la leta 1989. Po dolgem ~asu sem
jo za~el ponovno prebirati in re~em
lahko, da je v resnici zelo zabavna.

^eprav je bila napisana `e davno, se
mi zdi, da je {e kako aktualna. Morda
se bo v Petrovem na~elu na{el tudi
kdo iz Taluma.

Knjiga govori o znanosti, ki se ji re~e
hierarhiologija. Ne vem sicer, ali je to
res kaka znanost, toda to ta hip sploh
ni pomembno. Gre seveda za pre-
mikanje ali pomikanje po hierarhi~ni
lestvici (v katerem koli okolju). Z
drugimi besedami, gre za napredova-
nje v slu`bah, politiki, vojski, policiji,
uradih … Kaj je torej Petrovo na~elo
ali Petrov princip? Morda malo po-
enostavljeno povedano, govori Petro-
vo na~elo o tem, da vsak na svoji poti
napredovanja (lahko) v nekem trenut-
ku pride na raven svoje poklicne ne-
sposobnosti.  

Redko sicer naletimo na sisteme, v
katerih bi prav vsak uslu`benec dose-
gel raven svoje nesposobnosti. Vedno
pa je treba na neki na~in upravi~iti
hierarhijo, ki vlada v nekem okolju. In
vedno pridemo do spoznanja, da posle
opravljajo tisti uslu`benci, ki {e niso
dosegli stopnje svoje nesposobnosti.
In ti vrtijo kolesa sistema. 

Nekateri so primerni za napredovanje.
Iz kakr{nega koli razloga. Najverjet-
neje zato, ker so dobro opravljali dela
na svojih prej{njih delovnih mestih.
Mnogokrat tudi zato, ker so bili vedno
zgovorni, vedri, duhoviti. Nekateri so
vedno znali poudarjati zahtevnost svo-

jega dela in seveda tudi koli~ino. Tudi
taki »argumenti« so v~asih vplivali na
njihovo napredovanje. Kakor koli,
Petrovo na~elo govori, da je nekdo
lahko bil dober na nekem delovnem
mestu, ni pa re~eno, da bo dober tudi,
ko bo napredoval. Na primer: Nekdo je
dober natakar. Zaradi tega napreduje
do polo`aja {efa stre`be. Tam naleti na
probleme, ki jih te`ko re{uje ali pa
sploh ne. Pomeni, da je pri{el na
raven svoje nesposobnosti. 

Iz knjige: Mnogo kuharjev presoli
juho. Ve~ ljudi ko se vrti okoli enega
posla, ve~ je mo`nosti, da bo vsaj
eden od njih dosegel raven svoje nes-
posobnosti. Sposoben kuharski po-
mo~nik, ki je spretno lupil krompir in
je napredoval na raven svoje nespo-
sobnosti ter postal kuhar, lahko
presoli juho in tako pokvari dobro de-
lo preostalim kuharjem, ki so mu po-
magali juho skuhati.

Povsod je seveda malo takih, ki se
zavedajo svojih sposobnosti in lahko
tudi zavrnejo napredovanje ter ostane-
jo na ravni svoje sposobnosti. Oprav-
ljajo torej tista dela, za katera se ~utijo
sposobne.

Dobri sluge torej ne postanejo dobri
gospodarji. 

Najbolj neprimeren na~in napredo-
vanja je uporaba komolcev. Vsem je
tak na~in zelo dobro poznan. Kdor ni-
ma kril, `eli uporabiti tudi komolce, da
bi poletel. Zelo pomenljiva misel. 

Seveda to pisanje ni uperjeno v prav
nikogar. Ali pa v vse nas. Mogo~e je le
nastavljeno ogledalo, v katerem se bo
kdo prepoznal. Vsakemu posamezniku
pa prepu{~am, da v svojem okolju

(po)i{~e tiste, ki spadajo v Petrovo
na~elo.

Obljubili smo, da bomo sproti
poro~ali o reorganizaciji Taluma.
Predlogi so `e dokaj konkretni. Tudi v
tej {tevilki bo aktivnosti v zvezi z reor-
ganizacijo pojasnjeval njen vodja
Marko Drobni~.

Tokrat se nam predstavljajo varilci.
Umetniki spajanja razli~nih materi-
alov. Mojstri svojega poklica. Pred-
stavlja se nam tudi Vargas-Al. V novi
lu~i. 

Aluminij je povsod. Povsod okoli nas.
Uporabljamo ga za tako reko~ vse.
Aleksandra Jelu{i~ tokrat govori o tis-
tem aluminiju, ki je bil na Luni.

[e pomembnej{i pa je njen prispevek
o objemih, ki ga je zapisala v tokratni
postanek. Na videz nepomembna stvar
je {e kako va`na. Vsaj morala bi biti v
teh ~udnih ~asih. Ali nas bo ta kapita-
lizem res pogoltnil?

Intervju smo pripravili z Miranom
Jezo, prav ni~ jeznim sodelavcem iz
DE Energetika. Pa {e nekaj kratkih
novic o dnevih energetike, Vrbovem
Logu, razstavi likovnih del iz Talumo-
ve zbirke v Maj{perku (~e je {e niste
videli, vam mo~no priporo~am, da si
jo ogledate), kuhanju halo{ke kisle
juhe. Tudi o seji Sveta delavcev in
sindikata na kratko poro~amo. [e kri-
`anka in zadnja stran, pa smo pri
koncu. 

Pa {e nekaj. Za~eli bomo ogla{evati
nekatere na{e storitvene dejavnosti.
Do sedaj smo to po~eli z restavracijo
Pan, v prihodnje pa bodo na vrsti tudi
drugi.

Petrovo na~elo

UVODNIK

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK
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Govori se o ustanavljanju dru`b z
omejeno odgovornostjo (d. o. o.).
Lahko natan~neje pove{, katere de-
lovne enote, slu`be ali h~ere bodo
spremenile status? 

Reorganizacija podjetja ne bo ob{la
nikogar, kar pomeni, da bomo na
osnovi temeljitega pregleda procesov
in storitev spremenili status prakti~no
vsem. Mislim predvsem na tisti status,
ki je povezan z odgovornostjo ter
prispevkom vsakega izmed nas pri do-
seganju posami~nega in skupnega
rezultata.
Naj najprej povem, da bo na{e podjet-
je v prihodnje organizirano kot kon-
cern. To pomeni, da se bodo iz dru`be
matere (Talum, d. d.) izlo~ile dolo~ene
sedanje delovne enote, ki bodo v sis-
temu predstavljale h~erinske dru`be,
katerih dele`i bodo v 100-odstotni
lasti obvladujo~e dru`be Talum, d. d.
Znotraj koncerna bodo ostale stra-
te{ko pomembne in podporne dejav-
nosti, ki bodo skrbele tako za pomo~
novim odvisnim dru`bam h~eram kot
tudi koncernu.
Nove odvisne dru`be oziroma d. o. o.
bodo naslednje:
- Talum Aluminij, v katero se bosta

zdru`ili sedanji DE Anode in DE
Elektrolize;

- Talum Livarna, v katero se bosta
zdru`ili sedanji DE Gnetne zlitine in
DE Livarske zlitine, vklju~no z
obratoma za skladi{~enje in mehan-
sko predelavo odpadnega aluminija;

- Talum Rondelice, kamor se bo pre-
nesel proces iz sedanje DE Ronde-
lice;

- Talum Izparilniki, kamor se bo pre-
nesel proces is sedanje DE Izparil-
niki; 

- Talum Ulitki, kamor se bo prenesel
proces iz sedanje DE Ulitki;

- Talum Servis oziroma Talum Storit-

veni in`eniring, kamor se bodo pre-
nesli procesi iz sedanje DE Vzdr`e-
vanje; k njim se bo pripojil {e del
procesov, vezanih na sedanjo DE
Promet, predvidoma z nekoliko dru-
ga~no organiziranostjo v smislu lo-
gistike (logisti~no zdru`evanje skla-
di{~ in skupnih transportnih sred-
stev zaradi iskanja sinergij ter racio-
nalizacije in optimizacije logisti~nih
poti), ter del procesov, ki so vezani
na DE Energetika;

- Talum Laboratorij oziroma Talum In-
{titut za preiskave materialov in
okolja, kamor se bo prenesel proces
iz sedanje DE Kontrola kakovosti, OE
Laboratorij, ki se mu bodo deloma
pripojili {e procesi, vezani na OE
Laboratorij meril iz DE Energetika.

Gledano z vidika koncerna oziroma
Taluma, predstavlja vsaka odvisna
dru`ba zaklju~en proces s svojim po-
slovnim izidom. Za vsak proces bo
oblikovan tim, ki bo obvladoval
klju~na poslovna podro~ja (nabava,
prodaja, finance, proizvodnja, razvoj)
in zanje tudi odgovarjal; vodja (direk-
tor) bo odgovoren za odlo~itve v timu
in posledi~no za poslovne u~inke.
Nekateri ~lani tima (poslovne funkcije)
bodo formalno pripadali strokovnim
slu`bam v okviru koncerna, ker se
bodo tako ohranile sinergije, pred-
vsem s strokovnega vidika. Odlo~anje
oziroma soodlo~anje direktorja pri
vseh parametrih, ki vplivajo na po-
slovni izid posamezne odvisne dru`be,
pa bo nujen in obvezen pogoj za opre-
delitev njegove odgovornosti za po-
slovni rezultat.

Zakaj je ustanavljanje dru`b dobro?
Z ustanavljanjem odvisnih dru`b ter
povezovanjem dolo~enih procesov iz
razli~nih delovnih enot `elimo najti
dodatne sinergije za doseganje dodat-

ne racionalizacije teh procesov in
predvsem postopkov, ki so danes
neoptimalno zastavljeni, morda celo
predimenzionirani. Pomembno pred-
nost pri ustanovitvi teh d. o. o. vidimo
v jasni opredelitvi odgovornosti za
poslovni, ne samo proizvodni rezultat
– s tem bodo namre~ dolo~ene vloge
lastnikov procesov oziroma direktor-
jev teh dru`b in tistih, ki jim bodo
pomagali pri uresni~evanju zastav-
ljenih ciljev. Vloge servisnih oziroma
podpornih funkcij bodo zagotovljene
iz koncerna izklju~no na osnovi
storitev, s ~imer bodo postavljeni jasni
ekonomski odnosi med posameznimi
dru`bami in vsemi podpornimi funkci-
jami.

Kaj bo s »preostankom« Taluma –
koncernom (slu`be, storitve …)?
Kak{no vlogo bo imel Talum? Ali
bo lahko vplival na poslovanje
dru`b in koliko? Koliko bodo dru`-
be vplivale na Talum kot koncern?

Kot je bilo `e povedano, bodo sedanje
slu`be opravljale predvsem storitve za
nove odvisne dru`be, kar pomeni
druga~en na~in delovanja njih samih
in Taluma kot celote. Vlogo sedanjih
slu`b Taluma, jutri pa podpornih
storitev za dru`be in koncern vidim
predvsem v smislu zagotavljanja stro-
kovnih, hitrih, u~inkovitih in tr`no na-
ravnanih storitev za nove d. o. o. pov-
sod tam, kjer jih bodo ti potrebovali.
Talum kot koncern pa mora ostati
mo~an in prepoznaven, saj lahko le
tako kar najbolje podpora vse svoje
dru`be, in to ne samo pri zagotavljanju
strate{ko pomembnih surovin in ener-
gentov, temve~ tudi vseh storitev, ki si
jih dru`be zaradi svoje »majhnosti«
ne bi mogle zagotoviti same.
Seveda bo Talum kot koncern s svojo
strategijo in usmerjanjem vplival na

cilje posameznih d. o. o., jih dolo~al

ter tako skrbel za uravnove{anje in

poslovanje koncerna kot celote. Nika-

kor pa jih ne bo zaviral pri njihovih

aktivnostih, usmeritvah in te`njah po

njihovi nadaljnji rasti. Prav to je

namre~ eden izmed osnovnih ciljev

reorganizacije podjetja.

Nekatere dru`be, ki `e doslej kot

DE niso delale dobro, najbr` tudi

naprej ne bodo. Kaj se pri~akuje?

Koliko ~asa imajo, da bodo postale

popolnoma samostojne in bi jih v

primeru slabega poslovanja »uki-

nili«?

Talum bo organiziran kot koncern

REORGANIZACIJA

ODGOVARJA MARKO DROBNI^
FOTO: GERO ANGLEITNER
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Na{a trenutna likvidnostna situacija
nam kljub zelo ote`enim razmeram na
trgu in nestanovitnim razmeram na
borzi kovin in v bran`i omogo~a dokaj
»za{~itni{ki« in postopen prehod na
novo organiziranost. O prehodnem
obdobju je danes dokaj te`ko govoriti
ali celo posplo{evati, ker bodo imele
nove dru`be zaradi trenutnih izhodi{~
in razmer v bran`i vsaka druga~ne
osnove za svojo nadaljnjo rast in raz-
voj. Vsekakor pa se je treba zavedati,
da delujemo v tak{ni bran`i, v kateri ni
odvisno vse samo od nas samih,
ampak od globalnih razmer, ki pa jih je
v sedanjem ~asu nemogo~e napove-
dati – {pekulacije namre~ prera{~ajo
normalne tr`enjske odnose, kar one-
mogo~a kakr{ne koli napovedi o
nadaljnjih razmerah v aluminijski in-
dustriji. Tukaj torej napovedi in
razglabljanja o pri~akovanjih po po-
polni samostojnosti posameznih
dru`b odpovejo …

Ali so predvidene kake kadrovske
spremembe, predvsem v vodstvih
DE oziroma novih dru`b?

Talum svoj trajnostni razvoj `e od nek-
daj gradi na zaposlenih. Poslovni

u~inek podjetja je odvisen predvsem
od vsakega posameznika in zaupanja
med nami. Jutri bo ta u~inek od vseh
nas {e bolj odvisen in zato se mora
zaupanje, ki ga podjetje gradi, nadalje-
vati. Uspe{nost obvladovanja poslov-
nih procesov v posameznih dru`bah
se bo pokazala `e prva leta po
vzpostavljeni novi organizacijski obli-
ki in {ele takrat bo mogo~e na osnovi
realnih in merljivih rezultatov sklepati
o uspe{nosti ali neuspe{nosti posa-
meznikov za doseganje rezultatov.
Menim, da si prilo`nost za dokazova-
nje zaslu`imo prav vsi. Spremembe so
zato pogojene z rezultati in prispevki
nas samih.

Ali ustanavljanje dru`b res pomeni
po~asno ukinjanje nekaterih delov
Taluma?

To ni niti cilj niti `elja. Z ustanovitvijo
dru`b `elimo, poleg vsega navedene-
ga, prepre~iti vpliv poslovanja enega
delovnega okolja na drugega, bodisi
pozitivnega bodisi negativnega. Po-
slovni u~inki in ekonomski rezultati
vsakega izmed njih bodo merilo za
dolo~anje njihovih prihodnjih usmeri-
tev. Verjamemo in prepri~ani smo v to,

da bodo nekateri deli Taluma na{li
svojo vlogo na trgu tudi v prihodnos-
ti. Morda bo kak del ukinjen, kateri
drug pa ustanovljen. 

Ali se pri~akuje zmanj{anje {tevila
zaposlenih? ^e da, za koliko?

Gledano z vidika zaposlenega in nje-
govega statusa, je pri taki prihodnji
organiziranosti v ve~ini primerov
predviden prakti~no ves prenos dejav-
nosti in zaposlenih s sedanjih
delovnih enot na prihodnje odvisne
dru`be, s tem pa tudi njihovih obvez-
nosti, neprekinjene zaposlitve ter
ohranjanja pravic po vrsti in obsegu,
kot so bile dolo~ene v pogodbi o
zaposlitvi z dru`bo Talum, d. d. 
Eden izmed ciljev reorganizacije je, da
se {tevilo zaposlenih zaradi postav-
ljanja novih procesov ne sme pove~ati.
Sedanje aktivnosti v dokaj okrnjeni
proizvodnji izvajamo dokaj racional-
no, ~eprav se najbr` vsi skupaj zave-
damo, da imamo {e nekaj rezerv. Te
rezerve moramo sedaj prepoznati in
jim dati novo vsebino, novo dodano
vrednost. Zato ne vidimo smiselnosti
iskanja rezerv v {tevilu zaposlenih, pa~
pa v prepoznavanju novih prilo`nosti

ter s tem mo`nosti, ki nam jih znanja,
izku{nje in okolje ponujajo.

Delavci v Talumu so dokaj vzne-
mirjeni. Kaj bi lahko napisali, da bi
to vznemirjenost ubla`ili?

Vsi zaposleni smo skupaj kar nekaj
~asa gradili to na{o »fabriko«. ^eprav
je danes stanje v aluminijski bran`i
dokaj nestanovitno in slabo, pa je od-
govornost vodstva podjetja jasna –
obdr`ati in nadgraditi to, kar smo
doslej skupaj ustvarili. Reorganizacija
je le ena izmed aktivnosti, da se pre-
oblikujemo in prilagodimo ter ustvari-
mo mo`nosti za pre`ivetje in na{o
nadaljnjo rast. ^e je vznemirjenost
med zaposlenimi posledica tega, da se
nekaj dogaja v smeri postavljanja
novih osnov za na{o nadaljnjo rast in
razvoj tudi v smislu novih programov
in storitev, je ta vznemirjenost prav
v{e~na, ker vidim v tem pripravljenost
zaposlenih na spremembe. Zakaj bi
torej vznemirjenost, ki ima po moji
oceni pozitiven prizvok, bla`ili?
Vzemimo jo kot prilo`nost …x
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Ko sli{imo besedo varilci, nam takoj
pride na misel klasi~no varjenje, kot
ga poznamo, torej varjenje raznih
ograj in konstrukcij. Toda delo varilca
je `e skoraj prava umetnost spajanja
razli~nih materialov in izbolj{anja me-
hanskih lastnosti materialov s postop-
ki varjenja. Za varilca je nujno stalno
izobra`evanje. Preizkusi teoreti~nega
in prakti~nega znanja po novi zako-
nodaji so vsaki dve leti, namen ~esar
je, da varilec obdr`i kakovost varjenja. 
Pri nas smo strokovno usposobljeni
za vse postopke, vsak varilec ima vsaj

dva atesta, imamo tudi evropskega
specialista (EWS), varilnega tehnolo-
ga (EWT) in varilnega in`enirja (EWE).
Kljub zmanj{anju {tevila varilcev z ve~
kot trideset na samo sedem se trudi-
mo, da pokrivamo vsa podro~ja varje-
na.
V ~asu TGA so obstajale tri skupine
varilcev, dve skupini za splo{na varil-
ska dela in skupina za varjenje alu-
minija – »argonci«. Varilcev je bilo
vedno okrog trideset. V ~asu Taluma
so se te skupine zdru`ile v eno in va-
rilcev je danes samo {e sedem. 

Delovne razmere pri varjenju so te`ke:
prisilna dr`a, vpliv temperatur zvarjen-
ca in okolice, vpliv plinov, `al pa delo
varilca ni cenjeno, kot tudi ne druga
dela pri vzdr`evanju. Varilci so odi-
grali klju~no vlogo pri obeh fazah
modernizacije tovarne (MPPAl) in pri
vsaki ve~ji investiciji. Naj navedem
nekaj podatkov: varilci smo v ~asu
obeh MPPAl sestavili in zavarili 3500
katodnih fleksiblov in 1800 anodnih
nosilcev, pri zadnji investiciji, tj. grad-
nji son~ne elektrarne, smo zavarili vse
nosilce in `e se pripravljamo za novo

investicijo na podro~ju son~nih elek-

trarn. Najve~ja stalna dela potekajo pri

obnovi elektroliznih pe~i in anodnih

nosilcev. Pri obnovi elektroliznih pe~i

se pojavljajo kar trije postopki: posto-

pek MAG pri varjenju katodnega kori-

ta, postopek MIG je varjenje aluminija

pri navarjanju nadgradnje, na koncu

pa {e priklop katodnih fleksiblov po

postopku RO – ro~no oblo~no z elek-

trodo. To nalogo opravljajo isti delav-

ci in malo je dni, ko varilcu ni treba

menjati postopka varjenja.  

Varilci v Vzdr`evanju

IZ PROIZVODNJE

Z leve: Miran Gajser, Stanko Cmre~njak,  Anton Poto~nik, Branko Grobel{ek, Sergej Petek, Janez Skledar, Miroslav Dobi~.

MIROSLAV DOBI^
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Najuspe{nej{i smo pri reparaturnem
varjenju, saj so na tem podro~ju
prihranki najbolj o~itni. Pri navarjanju
segmentov osi gnetilca v DE Anode
smo s spremembo tehnologije zmanj-
{ali stro{ke obnove. Kaj vse varilci
zmoremo, smo pokazali pri varjenju
tokovodnikov pri priklapljanju trans-
formatorjev. Dokazali smo, da lahko
zavarimo hitreje in bolje kot zunanji

izvajalci, katerih osnovna dejavnost je
prav varjenje. Pri takem delu, kot je bil
priklop transformatorjev, se vidi, kdo
je v ~asu zastoja in z njim povezanih
stro{kov lahko tudi klju~ni kader v
tovarni. Takrat je vse odvisno od de-
lavcev, od njihove pripravljenosti,
zavesti in  pripadnosti podjetju. V takih
trenutkih bi se morali zavedati, kako
pomembno je vzdr`evanje, koliko
pomenijo skupine na raznih podro~jih,
ne samo pri varilcih, koliko lahko te
skupine {e zmanj{ujemo. Na{teli bi
lahko {e veliko raznih del, pri katerih
so varilci nepogre{ljivi, saj so prisotni
povsod, v vseh obratih. 
Varilci se dru`imo tudi zasebno. Prire-
jamo piknike in organiziramo izlete in
pohode, da poskrbimo tudi za rekre-
acijo. Bili smo `e na Dona~ki gori in
na Bo~u, pa na Peci, obiskali smo
podjetje Elektrode na Jesenicah in si
ogledali proizvodnjo dodajnih materi-
alov – elektrod in varilne `ice. Tudi
sodelavcev, ki so `e od{li v pokoj, ne
pozabimo. Dva izmed njih se redno
udele`ujeta vseh na{ih sre~anj, z
njima imamo pristne stike. Pri nas je
navada, da vsaj dvakrat letno povabi-
mo na piknike tudi svoje `ene. To so
zelo lepa sre~anja in tudi `ene so se
med seboj `e spoprijateljile .
Skupin, kot so varilci, je v DE Vzdr`e-
vanje ve~, vsaka skrbi za svoje po-
dro~je. Upamo, da bo tako ostalo in da
skupin ne bodo ve~ zmanj{evali,
ampak jih pomladili z mlaj{imi so-
delavci.x

V nenehnem iskanju odgovorov o pri-
hodnjem razvoju in pomenu energeti-
ke za industrijo ter vplivu energetike
na okoljske spremembe ugotavljamo,
da je ta dejavnost oziroma gospodar-
ska panoga na razvojnem prelomu. Od
fosilnih goriv se te`i{~e prena{a k
alternativnim, obnovljivim virom za
pridobivanje energije, med katere so-
dijo sonce, veter, lesna biomasa, geo-
termalna energija, mo~ morja in po-
dobno. Uporaba obnovljivih virov ni
ve~ v razvojni fazi in v domeni nekate-
rih zanesenjakov, ampak postaja po-
membna tudi v industriji.
Na to temo je aprila v sklopu Dnevov
energetikov potekala Konferenca ener-
getskih mened`erjev iz Slovenije in
tujine, ki so razpravljali o izzivih in
realnosti energetske u~inkovitosti v
podjetjih in lokalnih skupnostih,
u~inkovitem upravljanju energije, o iz-
rabi obnovljivih virov energije, pred-
vsem pa o nuji sonaravnega razvoja
dru`be.
Kak{ni so sodobni trendi na podro~ju
energetike? V ospredju sta dve smeri
razvoja. Prva i{~e tak{ne proizvodne
tehnologije, ki uporabljajo obnovljive
vire, druga pa mo`nosti, kako ~im

bolje nadzirati in obvladovati porabo
energije sploh.
Za proizvodnjo elektri~ne in toplotne
energije se danes vedno bolj uporab-
ljajo son~ne elektrarne, kotlovnice na
lesno biomaso, bioplinarne (proizva-
jajo elektri~no energijo iz `ivalskih
iztrebkov in odpadnih rastlin), vetrne
elektrarne. Tudi v Sloveniji se pove~u-
je {tevilo elektrarn na obnovljive vire,
predvsem son~nih in bioplinskih. Ve-
~ajo se tudi dr`avne spodbude za inve-
stiranje v tovrstne projekte.
Na podro~ju var~evanja z energijo je
prav tako veliko ukrepov in dejavnosti.
Var~ne sijalke in LED-svetilke bodo v
nekaj letih popolnoma nadomestile
obi~ajne `arnice, saj je poraba energi-
je za enako svetilnost nekajkrat manj-
{a. Vse novogradnje (zasebne in indu-
strijske) bodo morale uporabiti vsaj 30
odstotkov energije, pridobljene iz
obnovljivih virov. Toplotne ~rpalke in
son~ni kolektorji bodo glavni vir
energije za ogrevanje prostorov in
sanitarne vode …
Za industrijo je specifi~no iskanje
mo`nosti uporabe odpadne toplotne
energije v samih tehnolo{kih procesih
in energiji dimnih plinov. Pri elektro-
pogonih izkori{~amo prednosti

frekven~nih pretvornikov za zmanj{a-
nje porabe elektri~ne energije motor-
jev. Poleg naprav so za u~inkovito
rabo energije pomembne tudi najno-
vej{e programske re{itve, ki dodatno
pripomorejo k var~evanju z energijo.
Spremljati je treba specifi~no porabo
energije, stro{ke in temu ustrezno
ukrepati.

In kam gre v vseh teh procesih DE
Energetika v Talumu?

Na konferenci se je s svojo energetsko
dejavnostjo prvi~ predstavil tudi
Talum z najve~jo slovensko son~no
elektrarno, ki smo jo lani zgradili na
nekdanjem odlagali{~u rde~ega blata.
V strokovni javnosti smo vzbudili
veliko zanimanja in prejeli kar nekaj
pohval. V tem trenutku Talum gradi `e
drugo elektrarno, v na~rtu pa je izgrad-
nja {e ve~ son~nih elektrarn. Na kon-
ferenci smo predstavili tudi kotlovnico
na lesno biomaso, s katero Revital
ogreva rastlinjake. Kot dobro prakso
izrabe odpadne toplote smo predstavili
uporabo toplote izpu{nih plinov
homogenizacijske pe~i za ogrevanje
vode. 
Z energetskimi projekti Talum sledi
svetovnim trendom razvoja v energeti-
ki. Pri dolo~enih segmentih v Sloveniji
(npr. najve~ja son~na elektrarna) zase-
damo celo vodilno mesto, zato je
izredno pomembno znanje s podro~ja
energetike in projektnega vodenja, ki
se `e dolga leta koncentrira v zapo-
slenih v Talumu. 
Glede na splo{ne trende razvoja v
energetiki in ekolo{ko ozave{~enost,
ki jo v Talumu skrbno gojimo, lahko
pri~akujemo {e veliko dobre prakse pri
rabi obnovljivih virov in zmanj{anju
porabe energije v Talumu.x

Talum na Dnevih energetikov
po`el pohvale

SLU@BE

MAG. BO[TJAN KORO[EC

Talumova stojnica v Portoro`u
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V storitvah, ki jih ponujamo na trgu, je
vgrajenih veliko na{ih znanj in na{ega
dela, imamo pa tudi dobre reference.
Izkoristiti moramo in`enirski poten-
cial, ki se je pokazal pri projektu po-

stavitve son~ne elektrarne, saj imamo
prav na tem podro~ju nekaj prednosti
pred konkurenti (znanje, zemlja in refe-
renca najve~je son~ne elektrarne v
Sloveniji). Kakovostne storitve lahko

ponudimo tudi z drugih podro~ij (npr.
energetika).
Svoje storitve `elimo ~im bolje iztr`iti,
zato jih sku{amo dobro predstaviti in
se pojavljati v javnosti. S tem name-
nom smo naredili korak naprej tudi v
ogla{evanju. Aprila smo se predstavili
na ptujski televiziji, na konferenci 12.
Dnevi energetikov in na mestni ob~ini
Ptuj, kjer je potekal tako imenovani
Zeleni festival.
Zeleni festival Vrbovega Loga je orga-
niziran vsako leto. Temeljno sporo~ilo
festivala je poudarek na praksi za
praktike s podro~ja obnovljivih virov
energije. In s tega podro~ja so bili tudi
predavatelji. 
Dogodek je potekal v krogu udele`en-
cev, ki se ukvarjajo z energijo iz
obnovljivih virov energije, zato so pre-
davali podjetniki, ki se sami ukvarjajo
s sorodnimi projekti, predstavniki
mestnih ob~in in predstavniki organi-
zacij, katerih dejavnost je posve~ena
ekolo{kim pristopom v dru`bi. Do-
godka so se udele`ili in na njem pre-
davali: dr. [tefan ^elan (uvodni nago-
vor), Jernej Lubej (Vrbov Log, naslov
predavanja Biogoriva), mag. Toma`
Poje (KIS,  naslov predavanja Mikro
bioplinarne), mag. Bla` Tropenauer
(Talum, naslov predavanja Najve~ja

son~na elektrarna v Sloveniji), Igor
Hrovati~ (Son~na energija, d. o. o.,
naslov predavanja Hibridna fotovoltai-
ka), doc. dr. Du{an Klinar (ZRS Bistra
Ptuj, naslov predavanja Alternativna
goriva), dr. Toma` Amon (Amnim, 
d. o. o., naslov predavanja Alge in ener-
gija) in Zlatko Kri`an (Dru`ba Vrbov
Log, d. o. o., naslov predavanja Finan-
ciranje OVE in URE).
Sledila je `ivahna diskusija, v kateri so
udele`enci lahko izzvali predavatelje in
jih povpra{ali, kako re{iti predstavljeni
problem.
Sami smo imeli uspe{no predstavitev
`e realiziranega projekta – postavitve
son~ne elektrarne Talosar. Predsta-
vitev je vzbudila veliko zanimanje
udele`encev, saj so postavljali veliko
vpra{anj in predlagali ve~ na~inov so-
delovanja z nami.
Za Talum ni bila pomembna samo
predstavitev dela, temve~ tudi prido-
bitev novih stikov in novih znanj s
podro~ja obnovljivih virov energije.
Imeli smo zanimivo diskusijo s po-
nudnikom hibridne fotovoltaike, poz-
navalcem bioplinarn in proizvajalcem
alg (najve~ bioplina se namre~ pridobi
ravno iz njih).x

V torek, 11. maja 2010, smo se ~lani
Sveta delavcev in ~lani konference
sindikata SKEI Kidri~evo sestali na
skupni seji, da dobimo prve informa-
cije o projektu reorganizacije podjetja
Talum.
Uvodno besedo je imel predsednik
Uprave mag. Danilo Toplek. Pojasnil
nam je, zakaj smo se odlo~ili za reor-
ganizacijo podjetja in kaj je pri tem
na{ glavni cilj. 
Na{ na~in organizacije dela je star `e
ve~ kot dvajset let, kljub mo`nostim za
hitro in u~inkovito ukrepanje v danih
trenutkih pa nas je s~asoma »pole-
nil«. Vsi skupaj smo ugotovili, da je
skrajni ~as, da nekaj naredimo. Na{

cilj je, da vertikalno organizacijsko
strukturo spremenimo v bolj horizon-
talno, kar pomeni, da iz enega delov-
nega okolja – Taluma naredimo ve~
neodvisnih posameznih delovnih
okolij, ki bodo sama vplivala na svoj
poslovni rezultat.
V nadaljevanju je Marko Drobni~, ki je
vodja projekta reorganizacija podjetja
Talum, podal pregled dosedanjih
aktivnosti, prikazal prihodnjo organi-
zacijsko obliko in predvideno organi-
zacijsko strukturo podjetja ter róke za
vse nadaljnje aktivnosti.
V obeh predstavitvah je bilo poudar-
jeno, da so bili vsi vodje delovnih enot
in slu`b o projektu `e obve{~eni in da

je bilo posebej poudarjeno, da ni

namen projekta reorganizacije odpu{-

~anje zaposlenih, ampak da vsi

obdr`imo delovna mesta v novih de-
lovnih okoljih.

V nadaljevanju razprave so ~lani sveta
delavcev in konference sindikata spra-

{evali predvsem, kaj se bo zgodilo z
njihovimi delovnimi mesti, z delovno

dobo in dodatki, ki jim sedaj pripada-
jo. Predsednik Uprave je zopet pouda-

ril, da namen reorganizacije ni, neko-
mu odvzeti nekaj, kar si je `e prislu`il.

Na nekatera vpra{anja prisotni {e
nismo dobili odgovorov, ker se glede

na róke projekta dolo~ene zadeve {ele
pripravljajo, vendar smo bili z odgo-

vori ve~inoma zadovoljni.
Dogovorjeno je bilo, da nas bodo o

vseh prihodnjih aktivnostih pri projek-
tu reorganizacije sproti obve{~ali in da

se bomo v tak{ni zasedbi na skupnih
sejah sre~ali {e ve~krat.x

Predstavljamo svoje
nove storitve

DAN ZEMLJE

Petra Cerjak, vodja projekta

Poro~ilo z zadnje seje

SVET DELAVCEV

BLA@ TROPENAUER
FOTO: ^RT GOZNIK

DRAGICA LESKOVAR

»Predsednik Uprave 
je zopet poudaril, 
da namen reorganizacije ni,
nekomu odvzeti nekaj, 
kar si je `e prislu`il.«
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V ~etrtek, 28. aprila 2010, je bila na
generalni remont v [vico k podjetju
Bruderer odpeljana druga {tanca. Za-
radi ekstremnih dimenzij in te`e sta za
transport potrebna prilagojen vla~ilec

in dodatno spremstvo osebnega vozi-
la. Generalna obnova bo trajala {tiri
mesece. Obsega obnovo strojnih de-
lov {tance ter zamenjavo pogona, in-
stalacij in celotne elektri~ne opreme.

Projekt je za DE Rondelice najpomemb-
nej{a investicija v leto{njem letu, saj
predstavlja obnova (470.000 evrov)
pribli`no polovico vrednosti nakupa
nove {tance.

Z generalno obnovljeno drugo {tanco
bodo izpolnjeni pogoji za mese~no
proizvodnjo 2.000 ton rondelic, kar je
tudi na{ cilj za oktober 2010.x

Drage sodelavke in sodelavci,
tako kot vsako leto bomo tudi letos
pripravili dogodek za na{e najmlaj{e,
to je RRii{{eemmoo  iinn  ppii{{eemmoo  oo  zzddrraavvjjuu. K
sodelovanju vabimo vse otroke zapo-

slenih v Talumu in h~erinskih dru`-
bah, ki so stari od 4 do 15 let, vse
podrobnosti pa vas bodo v prihodnjih
dneh ~akale v va{ih po{tnih nabiral-
nikih.

Leto{nja tema je SSmmeehh  jjee  zzddrraavv. Da
bomo vedeli, ~igav je kateri prispevek,
naj avtor nanj napi{e svoje ime in pri-
imek, pripi{e pa naj tudi svojo starost
in doma~i naslov.

Veselimo se sodelovanja z najmlaj{i-
mi in vam `elimo obilo lepih trenutkov
ob risanju risbic, pisanju besedil in
pesmic ali kak{nega druga~nega ust-
varjanja.x

Dragica Leskovar, podpredsednica
Sveta delavcev v Talumu, je v pone-
deljek, 26. aprila 2010, `e petdeseti~
darovala kri na oddelku za transfuzijo

bolni{nice na Ptuju. O tej humanitarni
dejavnosti smo v Aluminiju `e pisali.
Toda vedno znova se zdi, da je
darovanje krvi eno izmed najbolj

humanih dejanj, ki jih ~lovek lahko
ponudi so~loveku, zato je toliko bolj
hvalevredno. Saj dajanje krvi samo po
sebi ni pravzaprav ni~ posebnega.
Vseeno pa je malo ljudi z ob~utkom za
to, ljudi, ki se zavedajo pomena takega
po~etja. Dragica je ena izmed njih. V
uredni{tvu se ji ne moremo zahvalje-
vati za to. To naj naredijo drugi. Lahko
pa ji ~estitamo in v njenem imenu
ponovno pozovemo talumovce, da se
udele`ijo odvzema krvi, ki ga sproti
organizira Talumova ekipa.x

Druga {tanca
na generalni obnovi 
v [vici

IZ PROIZVODNJE

TOMA@ GODICELJ
FOTO: ARHIV

Priprava {tance za transport

Ri{emo in pi{emo 
o zdravju

ZDRAVJE 

KADROVSKA SLU@BA
FOTO: DARKO FERLINC

Na{a sodelavka 
petdeseti~ darovala kri

HUMANITARNOST 

DARKO FERLINC
FOTO: DARKO FERLINC

Dragica Leskovar
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Pogovarjali smo se z Miranom Jezo

INTERVJU

Z delom
in 
znanjem
smo znani
tudi zunaj
na{e 
ograje

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Miran Jeza je vodja Laboratorija za
meritve, majhne skupine, ki pa opravi
veliko dela, pomembnega za delovan-
je najrazli~nej{ih naprav v Talum.

Za za~etek se malo poigrajva s tvo-
jim priimkom Jeza. Se pogosto
razjezi{, katere stvari te resni~no
»razkurijo«? 

Priimek sem podedoval po o~etu.
Jezim pa se tudi ne, vsaj jaz tako mi-
slim.

V Aluminij ve~krat prispeva{ ~udo-
vite fotografije morja, jadrnic. Sta
mogo~e jadranje in fotografija tvoja
strast, hobi?   

S fotografijo se ukvarjam `e zelo
dolgo. Moj prvi fotografski aparat je
bil ruski zrcalno-refleksni Zenith s fik-
snim 50 mm objektivom, ki sem ga
dobil `e v osnovni {oli. Vse nastavitve
si takrat moral nastaviti ro~no, da si
dobil dobro fotografijo. V srednji {oli
sem stanoval v internatu, kjer sem
sodeloval v fotografskem kro`ku. Ka-
sneje sem zamenjal kar nekaj analog-
nih in digitalnih aparatov. Sedaj imam
Pentax DSLR in kar nekaj dodatne
opreme. Fotografija je moj hobi poleg
jadranja, kjer so nastale tudi nekatere
lepe fotografije. @e deveto leto sodelu-
jem kot ~lan posadke najbolj znane
ptujske regate »Ptuj~anka«. Za jad-
ranje sem navdu{il tudi dru`ino in
tako poleti pre`ivimo veliko lepih dni
na jadranju med Kornati.

Sodelavci so mi povedali, da se
ukvarja{ tudi z elektroniko, radio-
amaterstvom, celo z letenjem.

Kot diplomirani in`enir elektronike se
seveda ukvarjam z njo. Elektronika je

tudi moj prvi hobi. Zanimivo je, da sva
za~ela najprej z mojimi hobiji. 
Po kon~ani srednji {oli sem med
po~itnicami opravil tudi te~aj in prak-
ti~no {olanje za jadralnega pilota. V
poletnih mesecih sem kar veliko ~asa
pre`ivel na mariborskem letali{~u.
Pozno jeseni, ko bi `e lahko delal izpit
za jadralnega pilota, pa se je smrtno
ponesre~il moj in{truktor letenja. Ob
izgubi ~loveka, ki si mu najbolj zaupal
in verjel, sem vse skupaj postavil v
kot.

Priznam, da sem iz radovednosti
malo »poguglala«, a te nisem na-
{la na nobenem socialnem omre`-
ju. Pri~akovala sem namre~, da
uporablja{ moderne na~ine komu-
nikacije, glede na to, da spremlja{
tehni~ne novosti. Kako to?

Uporabljam vse vrste komunikacij,
imam {e preve~ elektronskih naslo-
vov. Sem pa eden tistih, ki nasprotuje-

jo socialnim omre`jem in sem prista{
pristnih odnosov. Sicer je pa to odlo-
~itev vsakega posameznika in ni meri-
lo razgledanosti.

Vseh 27 let `e dela{ na podro~ju
zahtevnih meritev v podjetju. Kako
so se delo in zahteve v tem ~asu
spreminjali?

^as res hitro mineva. [e vedno pom-
nim svoje prve dni v takratnem TGA.
Za~el sem kot mlad in`enir v Merilnem
laboratoriju, ki ga je vodil gospod
[krinjar. Meritve in merjenje me
spremljajo `e od pripravni{tva, saj
sem v pripravni{ki nalogi obdelal pro-
blematiko merjenja temperature v
`arilni pe~i za glinico. Svoje znanje
elektronike sem uporabil pri servisi-
ranju merilnih instrumentov. Opravljali
smo razli~ne meritve temperatur,
tlakov, elektri~nih veli~in in podobno
za potrebe celotne tovarne. Tako sem
spoznal celoten proces pridobivanja
aluminija. Hitro sem prevzel tudi
vzdr`evanje kvantometra. 
Z leti se je tudi merilno podro~je po-
polnoma digitaliziralo. Danes vse
glavne fizikalne in elektri~ne veli~ine
merimo z digitalnimi instrumenti. V
za~etku smo meritve spremljali s
pisalniki, ki so bele`ili vse spremembe
na papirni trak. Danes uporabljamo
digitalne zapisovalnike, ki shranjujejo
podatke na digitalni medij. Potem je
tudi obdelava podatkov hitrej{a in pre-
glednej{a.

Kaj so glavna podro~ja dela labo-
ratorija za meritve?

Bom kar na{tel: kontrola meril, servis
spektroskopskih instrumentov v DE
Kontrola kakovosti, nadzor nad plin-

skimi postajami, izvajanje elektri~nih
in fizikalnih meritev v Talumu, izvaja-
nje meritev na visokonapetostnih
napravah (izolacije, za{~ite …), me-
ritve z infrarde~o kamero ter skrb za
stacionarno in mobilno telefonijo.

Kateri so trenutno najve~ji izzivi pri
delu?

Trenutno posodabljamo program za
vodenje evidence meril. Tudi na
podro~ju telefonije imamo ponudbo za
nadgradnjo telekomunikacijskega sis-
tema. S tem bi omogo~ili uporabo no-
ve opreme, funkcij in storitev. 

Ali bi Laboratorij za meritve svoje
storitve lahko prodajal na trgu in
kaj bi bilo za to treba storiti?

Z na{im delom in znanjem, ki ga
imamo, smo znani tudi zunaj na{e

»Sem pa eden tistih, ki
nasprotujejo socialnim
omre`jem in sem prista{
pristnih odnosov.«

»Z na{im delom in znanjem,
ki ga imamo, smo znani tudi
zunaj na{e ograje. Na{e
storitve kontrole meril `e
uporablja ve~ podjetij v
bli`nji okolici.«
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ograje. Na{e storitve kontrole meril `e
uporablja ve~ podjetij v bli`nji okolici.
Letos smo za~eli intenzivneje tr`iti
preglede z infrarde~o kamero, saj
imamo pridobljen certifikat za ocenje-
vanje in izvajanje infrarde~ih meritev.
Cenovno smo primerljivi in tudi
konkuren~ni.
Za ve~jo prepoznavnost pa potrebuje-
mo samo marketin{ko in medijsko
podporo.

Bil si glavni pobudnik pri obliko-
vanju va{e muzejske zbirke meril.
Koliko meril ste re{ili, kako zbirko
dopolnjujete, vzdr`ujete?

Tudi najdalj{e potovanje se za~ne s
prvim korakom. Za~el sem z zrcalnim
galvanometrom, potem pa so se in-
strumenti kar vrstili. Sedaj se je
nabralo `e okrog 100 razli~nih instru-
mentov in naprav.  

Katero merilo je najstarej{e, ki ga
imamo v Talumu, in katero je naj-
starej{e {e delujo~e merilo?  

V na{i vitrini je tudi multimeter, ime-
novan Tovameter. Instrument je v zbirko

prispeval Herman [krinjar, nekdanji
vodja Merilnega laboratorija. To meri-
lo je po vsaj meni znanih podatkih
najstarej{e. Podobne instrumente so
izdelovali okrog leta 1944 v Køben-
havnu na Danskem. Instrument je {e v
odli~nem stanju in deluje.

Katera so najsodobnej{a merila,
naprave, ki jih uporabljamo? Katere
bi si `eleli {e imeti?

Na podro~ju kalibracij elektri~nih
meril imamo sodoben univerzalni kali-
brator Fluke 5500A in laboratorijski
multimeter Fluke 8508A, za tla~na
stikala in manometre pa kalibrator
Wika CPC8000 … 
@elimo si, da bi nekatere dotrajane
instrumente nadomestili z novimi.
Analizator omre`ja je na primer star `e
deset let in po karakteristikah ne za-
do{~a za natan~ne meritve omre`ij.
Potrebovali bi tudi {e eno infrarde~o
kamero z ve~jo lo~ljivostjo. S tak{no
opremo bi la`e nastopali na trgu.
Na podro~ju kalibracij je razvoj novih
kalibratorjev in merilne opreme zelo
hiter. ^e bi `eleli imeti najsodobnej{o

opremo, bi morali veliko ve~ vlagati.
^e ima{ znanje, lahko tudi z obstoje~o
opremo opravi{ veliko. Najve~ji kapi-
tal Laboratorija za meritve je {iroko
znanje vseh zaposlenih na podro~ju
kalibracij, meritev in preizku{anja.
Zato se vedno spla~a investirati v
znanje ljudi. V Laboratoriju za meritve
delamo trenutno trije, za nemoteno
delo pa pri~akujemo, da se nam vrne
sodelavec, ki je za~asno preme{~en v
drugo DE.

Predvidevam, da se je pri tvojem
delu vedno znova treba izpopolnje-
vati, izobra`evati. Na katerih po-
dro~jih?

To so specialna podro~ja stroke in
vodenja oddelka, pa tudi podro~je
kalibracij, servisnih znanj na spek-
troskopskih instrumentih, torej na
kvantometru, brez katerega si proiz-
vodnje ne znamo predstavljati (meri
kemi~no sestavo aluminija). Pomem-
ben je seminar o infrarde~i termografi-
ji. Pred kratkim sem opravil zelo po-
memben izpit za termografijo. V
Sloveniji ima ta evropski certifikat
samo okrog 10 ljudi. 

@e vsa leta si interni presojevalec.

^emu pri presojah posve~a{ naj-

ve~ pozornosti?

Sem presojevalec za ISO 9001 od leta

1994, za ISO 14001 od leta 2000 in za

OHSAS 18001 od leta 2005.

V za~etku sem iskal pomanjkljivosti

predvsem pri dokumentaciji, kasneje

pa sem se osredoto~il na uporabo pra-

vil in navodil. Rad pogledam delavnice

in objekte, kjer se dela, saj se edino

tako vidi, kako sistem `ivi in napredu-

je. V svojih poro~ilih rad pohvalim

stvari, ki dobro delujejo. Sedaj je sis-

tem interne presoje `e ute~en in te

ljudje ne gledajo ve~ kot nekoga, ki

jim bo iskal napake, ampak pomagal

postati bolj{i.

Kaj pri~akuje{ od predvidene reor-

ganizacije Taluma?

Pri~akujemo izbolj{anje trenutnega

nezavidljivega stanja. Upam, da bo

Talum spet postal vodilno podjetje v

regiji.x

»Pred kratkim sem opravil
zelo pomemben izpit za ter-
mografijo. V Sloveniji ima ta
evropski certifikat samo
okrog 10 ljudi.«

»Najve~ji kapital Laboratorija
za meritve je {iroko znanje
vseh zaposlenih na podro~ju
kalibracij, meritev in
preizku{anja.«

ZZAAHHVVAALLAA

Ob bole~i izgubi na{ega dragega mo`a, o~eta, dedija, brata in strica

AAddoollffaa  KKoossiijjaa,,
dolgoletnega vodje proizvodnje aluminija,

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, pevcem, biv{im sodelavcem, godbeniku za odigrano
Ti{ino in vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti, nam pisno ali ustno izrazili so`alje in nam podarili cvetje in
sve~e.

Vsi njegovi
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Tako kot vse enote v okviru dru`be
Talum, d. d., se je tudi dru`ba Vargas-
Al zna{la v situaciji, ki zahteva inten-
zivnej{e delo pri zagotavljanju kako-
vosti in ~im ve~jo tr`no prisotnost zu-
naj ograje Taluma. 
V oddelku za fizi~no-tehni~o varovan-
je smo z intenzivnej{imi aktivnostmi
za~eli `e leta 2008. Doslej smo real-
izirali naslednje zastavljene cilje:
- Za bolj{o prepoznavnost smo izde-

lali internetno stran dru`be in poskr-
beli za zamenjavo dotrajanih nalepk
in tabel za na{a varovana obmo~ja,
prav zdaj pa pripravljamo dodatno
reklamno gradivo. Svoje dejavnosti
smo ogla{evali tudi v razli~nih medi-
jih (Radio Tednik Ptuj, KTV Ptuj).

- Pridobili smo ve~ pogodbenih strank
in pove~ali pogodbene obveznosti
nekaterih na{ih partnerjev, oboje s
pomo~jo prilo`nosti, ki nam jo omo-
go~a status invalidskega podjetja.

- Vzpostavili smo sledenje intervenci-
jskih vozil prek GPS-a in uvedli sis-
tem registracije obhodov. Na{ na-
men pri tem je zagotavljanje izvajan-
ja pogodbenih obveznosti.

- Spomladi 2009 smo nabavili brez-
`i~ni protivlomni alarmni sistem, ki
ga svojim strankam izposojamo za
za~asno varovanje stanovanj, hi{,
vikendov, gradbi{~ v ~asu njihove
odsotnosti (poletni dopust, potovan-
je, prireditve in praznovanje dru`in-

skih praznikov …). Tak sistem se
vzpostavi brez in{talacijskih pose-
gov, potreben je le priklop centrale
na elektri~no napajanje. Brez`i~ni
senzorji se brez dodatnih posegov
ali po{kodb namestijo po prostorih,
sistem pa se prek GSM-vmesnika
pove`e z na{im varnostno-nadzor-
nim centrom. Na tak na~in se nato
zagotavlja 24-urno sprejemanje
alarmnih signalov in takoj{nje ukre-
panje varnostnikov interventov na
varovanem objektu v primeru alar-
ma. Za vklop in izklop sistema pre-
jme stranka le daljinski upravljalnik.
Investicija se je pokazala kot dobra,
ker smo tako na{im strankam lahko
ponudili ugodnej{o alternativo
varovanja, saj smo se zaradi uve-
denega 36-urnega delovnika, velike-
ga {tevila dopustov in bolni{kih
odsotnosti soo~ali s kadrovskimi
te`avami.

- Uvedeno je bilo obdobno izobra`e-
vanje varnostnikov in posebej izo-
bra`evanje operaterjev varnostno-
nadzornega centra.

- Zaradi poenotenja in doslednosti pri
izvajanju varovanja smo za posa-
mezna delovna mesta pripravili
navodila, izdelali na~rt varovanja za
tri ve~je na{e stranke ter aktivno
sodelovali pri izvedbi na~rta varo-
vanja za dru`bo Talum, d. d.

- Navezali smo stike z dvema varnost-
nima slu`bama, ki sta organizirani
na podoben na~in kot na{a (h~erin-
ski dru`bi priznanih slovenskih pod-
jetij). Sodelovanje ocenjujemo kot
uspe{no, saj smo v stikih vsak dan
in izmenjujemo mnenja, dobre prak-
se in druge informacije s podro~ja
varovanja.

Zavedamo se, da vseh zadanih ciljev
ne bi mogli dose~i brez dobrega
kadra. Z razumevanjem zaposlenih in
vztrajnostjo smo dosegli, da smo sto-
ritve kljub te`avam opravljali kako-
vostno in dosledno. Za dobro delo
smo varnostnike pohvalili, v primeru
napak pa smo jih nanje opozarjali, da
bi jih odpravili ali zmanj{ali.
Z realizacijo zgoraj navedenih ciljev
smo v oddelku FTV pripomogli, da se
je dele` prihodkov dru`be na trgu
pove~al za pribli`no 10 odstotkov, in

sicer na 38 odstotkov v primerjavi z
dele`em Taluma. Odprte imamo neka-
tere projekte, ki nam bodo omogo~ili,
da bomo dele` na trgu {e pove~ali ter
tako iz te`kih ~asov pri{li {e bolj{i in
mo~nej{i. Na{e osnovno vodilo torej
je, biti ~im bolj konkuren~en po
kakovosti in po ceni, in to tako za Ta-
lum s h~erinskimi podjetji kot za dru-
ge stranke. S skupnimi prizadevanji
bomo tako skupaj na »valu lahkote
prihodnosti«.x

Tudi varnostniki smo se soo~ili z recesijo

H^ERINSKA PODJETJA

BORIS KUHAR
FOTO: SRDAN MOHORI^

Varnostniki Janko Cimerman, Milan Job, Stojan Dajnko
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Verjetno ve~ina lastnikov pregre{no
dragih igra~k na {tirih kolesih `ivi v
zmoti, saj so prepri~ani, da vozijo naj-
dra`je stvarce, ki jih je na trg lansirala
avtomobilska industrija. Pa se motijo.
Nasa je za svoja {tiri vozila – tri so se
sprehodila po Lunini povr{ini –
od{tela kar 38 milijonov dolarjev. ^e
vam pri{epnemo, da so bila vozila
izdelana iz aluminija, potem lahko s
ponosom trdimo, da smo bili tudi na
Luni.
Zamisel o vozilu, s katerim bi lahko
raziskali druge planete, {e zdale~ ni
novodobna sanjarija. S to idejo se je
leta 1901 spogledoval `e poljski pisec
in vizionar Jerzy Zulawsky, verjetno pa
se je marsikdo v svojem otro{tvu in {e
kasneje oziral v nebo in sanjal o
adrenalinski vo`nji po kraterjih vesolj-
ske divjine. To je bil razlog, da je Nasa
v za~etku {estdesetih let prej{njega
stoletja sklicala svoje strokovnjake in
jim v roke polo`ila zahteven projekt
izdelave lunarnega vozila. Nem{ki
profesor Wernher von Braun je pred-
stavil zamisel o lunarnem avtomobilu,
ki ga je ustvaril v projektu Lunar Rover
Vehicle. Pri omenjenem projektu se je
zapletlo `e na samem za~etku, in sicer
pri imenu. Iz angle{kega Sollihula je
Wernher prejel ostro pismo, v katerem
je pisalo, da so besede Rover in Land
Rover za{~itene. Kasneje se je podjetju
Rover le posvetilo, da ne bodo nikoli
izdelovali vesoljskih plovil in da ime
ni konkuren~na gro`nja, temve~ dobra
reklama, tako da so celo prosili Naso,
naj plovilo poimenuje Lunar Rover. Na
Nasin razpis za izdelavo lunarnega
modula se je prijavilo kar 29 podjetij
in 28. oktobra 1969 je bil znan zmago-
valec razpisa: Boeing Co., ki je za
Naso izdelal {tiri lunarna vozila. Tri

izmed njih so dosegla Lunino povr{je
in po njej tudi vozila, eno pa so raz-
stavili na in{titutu Smithsonian. Boeing
je moral svoj projekt kon~ati v pi~lih
sedemnajstih mesecih, kar je bil prav
{partansko odmerjen ~as glede na to,
da je razvoj vozila trajal kar tri leta.
Zaradi ~asovne stiske se je Boeing
odlo~il za sodelovanje z oddelkom Ge-
neral Motorsa Delco Electronics
Division. Pri izdelavi avtomobila so se
morali podrediti povsem novim
zakonitostim, ki jih na na{em planetu
ne poznamo. Temperature na Luni

nihajo od minus 240 do plus 130
stopinj Celzija. Gravitacija zna{a le
{estino Zemljine, neznanka pa je bila
tudi sama povr{ina Lune. Kljub vsem
na{tetim oviram so projekt uspe{no
realizirali. Lunarni rover je bil izdelan
iz aluminija. S tem so dosegli nizko
te`o vozila. Z vso opremo je tehtalo
200 kilogramov, kar je precej manj od
koncepta Grumman Aircraft Engi-
neering Co., ki je zasnoval 3 tone
te`ko vozilo. Pogon je bil sestavljen iz
dveh 36 voltnih srebro-cinkovih aku-
mulatorjev, ki sta dajala dovolj elek-
tri~ne energije za napajanje 0,25-kilo-
vatnih elektromotorjev, name{~enih v
vsakem kolesu posebej, tako da je
vsak akumulator poganjal svoje kolo.
Zanimiva je bila tudi re{itev v zvezi s
pnevmatikami, ki so jih zamenjali z
ro~no pletenimi kovinskimi trakovi.
Pri izdelavi teh nenavadnih pnevmatik
je sodeloval Dunlop. Rover je zaradi
svojih izjemnih voznih lastnosti lahko
premagal 35-stopinjski klanec. Pred-
videni radij vozila je bil 60 kilometrov
pri povpre~ni hitrosti 15 kilometrov na
uro. Astronavt Eugene Carnar je v zad-

nji misiji na Luni celo postavil rekord,
saj je rover dosegel hitrost 17 kilo-
metrov na uro. 
Zgodovina lunarnega roverja se je
za~ela pisati 26. julija 1971, saj je
Nasa tega dne v vesolje izstrelila rake-
to Apollo 15 in z njo svoje prvo
lunarno vozilo. Apollu 15 sta sledila
{e Apollo 16 in Apollo 17 kot zadnji
rover, ki je dosegel Luno. 
Lunarna vozila so na Luni prevozila
90,4 kilometra in z njihovo pomo~jo
so ~lani posadk pripeljali do raketo-
planov kar 283,54 kilograma razli~nih
vzorcev Mese~evega kamenja. Naj {e
omenimo, da je Nasa za vsak pre-
vo`eni kilometer na Luni porabila
420.353 dolarjev dr`avnega prora~u-
na. ^e je Armstrong pri prvem stiku z
Lunino povr{ino rekel, da je to majhen
korak za ~loveka in velik za ~love{tvo,
potem bi sama dodala, da je bilo
lunarno plovilo neznaten potep po
vesolju in velikanski finan~ni zalogaj
za prora~un Zemljanov. [e vedno mis-
lite, da imate najdra`jo igra~ko na
svetu? Morda na Zemlji, nikakor pa ne
v vesolju.x

Lunarni Rover: 
»Do Lune in nazaj«

ALUMINIJ PI[E ZGODBE

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: HTTP://WWW.GEO.UTEP.EDU/PUB/LGTC/IMAGES/LM.JPG
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V sklopu otvoritvenih prireditev 6.
glasbenega sejma v Maj{perku, ki ga
vsako leto organizira Albin Promotion,
se je v Tovarni umetnosti – tako se
imenuje galerija, ki je nastala v hali
nekdanje tekstilne tovarne v Maj{per-
ku – smo v ~etrtek, 6. maja, odprli
razstavo umetnin iz Talumove umet-
ni{ke zbirke. Razstava je nastala po
izboru in postavitvi Du{ana Fi{erja, ki
strokovno in umetni{ko skrbi za raz-
stavno dejavnost v Tovarni umetnosti
in je tam pripravil `e nekaj uspe{nih
razstav. V zelo veliki, na novo urejeni
in za razstave zelo primerni dvorani
smo lahko predstavili dela, ki jih v ka-
kih drugih galerijah ne bi mogli.
Talum namre~ nima prostorov, v
katerih bi lahko visela dela izjemno
velikih dimenzij. V tej dvorani pa pri-
dejo popolnoma do izraza in lahko
poka`ejo vso svojo veli~ino. Gre pred-
vsem za sliko Aleksija Kobala Lito-
strojska katedrala, ki smo jo pokazali
prvi~, odkar je v Talumovi zbirki. Slika
je pritegnila neverjetno zanimanje
obiskovalcev razstave. Pa seveda slika
Du{ana Kirbi{a z naslovom Vrata

pekla, ki je po dimenzijah najve~ja, ki
jo hranimo v zbirki. Tudi slika Du{ana
Fi{erja Enigma – mentalne strukture
prostora je taka, da zahteva veliko
prostora. Slika je neko~ `e visela v avli
Talumove upravne zgradbe kot vodilna
v prostoru. Ne gre pa seveda pozabiti
dela z naslovom Istra norve{kega sli-
karja Arveja Hoviga. Na `alost `e
pokojni slikar je nekaj ~asa `ivel tudi
na Ptuju. Umetnine, ki smo jih pred-
stavili, so shranjene v depojih in jih
lahko bolj redko vidimo. Razstavljene
pa so tudi take – predvsem manj{ih
formatov –, ki smo jih tako reko~ sneli
s sten na{ih hodnikov, pisarn in
drugih delovnih prostorov.
Na odprtju razstave so obiskovalce
pozdravili dr. Darinka Fakin, `upanja
ob~ine Maj{perk, Milan Vinkler, direk-
tor dru`be Albin Promotion, in mag.
Danilo Toplek, predsednik Uprave
Taluma, ki je razstavo tudi odprl. O
pomenu Talumove zbirke je govorila
umetnostna zgodovinarka in profesor-
ica na mariborski filozofski fakulteti dr.
Marjeta Ciglene~ki, ki je dela tudi
predstavila. 

V nedeljo, 9. maja 2010, dopoldan je
prav tako v sklopu 6. glasbenega sej-
ma potekalo tekmovanje v kuhanju ha-
lo{ke kisle juhe. Udele`ili so se ga
seveda tudi »na{i«,  predvsem ~lani
kolektiva restavracije Pan. Na{o ekipo
so sestavljali Danica Gonza kot glavna
kuharica, Du{ka Kova~evi}, Slavko
Krajnc in vodja dru`be Vital Mirko
Veseli~. Slednji je – bolj kot kuhal –

po prireditvenem {otoru promoviral
restavracijo Pan. Izkoristiti je pa~ treba
vsako prilo`nost.
Med dvanajstimi ekipami je na{a do-
segla 6. mesto. Zlato sredino torej. Za
za~etek ni slabo. Drugo leto bodo
seveda bolj{i. In predvsem je bolj{e,
~e s 6. mesta prileze{ na 3., kot pa da
s 3. pade{ na 6.x

Veliko je bilo `e povedanega in tudi
zapisanega o Talumovi umetni{ki zbir-
ki. Prav gotovo pa {e vedno velja, da

spada zbirka med najve~je in najkako-
vostnej{e v Sloveniji.
Tovarna umetnosti, galerija torej, je
prostor, ki je, bi lahko rekli, narejen za
predstavljanje umetni{kih del. In to
prostor sredi Haloz, v katerem so
doslej razstavljali umetniki, ki spadajo
v vrh slovenskega likovnega ustvar-
janja. Upamo lahko samo, da se bo
galerija »prijela«, da bo kakovost
razstav ostala na taki ravni kot do
sedaj in da to ne bo spet le spodleteli
projekt, za katerega bodo ugotovili, da
se ne izpla~a. @e samo dejstvo, da
lahko sredi Haloz ob~udujemo vrhun-
ske umetnine, mora voditi lastnike, da
vztrajajo. Menim, da je ob sodelovanju
ob~ine Maj{perk in nekaj zanesenja-
kov, ki so pripravljeni strokovno in
fizi~no pomagati pri postavljanju raz-
stav, to mo`no. Mogo~e pa se bodo
na{li tudi donatorji in sponzorji, ki
bodo pripravljeni to dejavnost tudi
finan~no podpreti.xRazstava umetnin iz

Talumove zbirke

KULTURA

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Galerija »Tovarna umetnosti«

Halo{ka kisla juha
TEKMOVANJE

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mirko Veseli~, Danica Gonza, Du{ka Kova~evi} in Slavko Krajnc
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Fotografije
meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Sveta trojica. Foto: Miran Jeza. Divja orhideja ali kukavi~nik. Foto: Lilijana Ditrih.

Ve~na ljubezen na Dona~ki gori. Foto: Marjan Stra{ek. Cveto~a Velika planina. Foto: Stanko Jus.
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Potrebujemo {tiri objeme na dan za
pre`ivetje, osem za normalno `ivljenje
in dvanajst objemov na dan za rast.
(Virginia Satir) 

Kapitalisti~ni na~in razmi{ljanja v
na{e okolje vztrajno, ~isto po prstkih
in skrivoma infiltrira nov na~in
razmi{ljanja, ki ~asti profit. Ni~esar ne
naredite brez prera~unljivosti in profi-
ta. ^e va{a ena~ba 1 + 1 ne da rezulta-
ta > 2, potem je nesmiselno, da kaj
po~nete, ker ni profitno. A ~e se ozrem
okoli sebe, si upam koraj`no trditi, da
`e ~utim pi{ novega vetra, ki se rojeva
v skritih prekatih ~love{kih src. Ta pi{
topline je spoznanje, da je treba v tej
~ustveni matematiki nekaj spremeniti,
saj ~ustva vendar ne poznajo profita.
Ravno nasprotno. Profit v ~ustveni

matematiki dolgoro~no prina{a veliko
recesijo srca, ki se ka`e v kroni~nem
pomanjkanju in izstradanosti dotikov,
bli`ine, razumevanja, so~utja in
navsezadnje objema. @e ves dan
posku{am najti definicijo objema, pa
se mi zdi, da bi bilo krivi~no, saj ima
vendar vsak ~lovek svojo definicijo. Pa
vendar si upam trditi, da je matemati~-
na formula objema enaka 1 + 1 = (  );
(  ) = objem, kar je > od vsega, kar
poznamo. 
Akcija z naslovom Objemimo svet {e
zdale~ ni moja pogruntav{~ina, saj jo
`e ve~ let zelo uspe{no izvajajo na
mestnih ulicah po svetu. Prostovoljci
podarjajo svoj objem v zameno za
za~udenje, nasmeh, presene~enje in
predvsem zase. Zavedati se moramo,
da objema nikoli ne podarjamo dru-
gim, temve~ vedno samemu sebi. S
tem ko objamemo so~loveka, dovo-
limo, da nas objame. Gre za topel in
povsem prvobiten ~love{ki refleks:
tisti trenutek, ko nas kdo objame, rea-
giramo z objemom. In zakaj je objem
tako poseben?
Ko nekoga objamemo, se dotaknemo
njegovega srca in lahko prisluhnemo
njegovemu utripu. Ko objamemo so-
~loveka, razbijemo navidezni osebni

prostor, s katerim smo zgradili zidove
okoli na{ih `ivljenj. Objem je vedno
zastonj in ni podvr`en inflaciji in rece-
siji. Objema ne moremo izgubiti,
zapraviti, ne morejo nam ga ukrasti in
izsiliti. ^e to storijo, objem izgubi svoj
~ar in pomen. Objem je najcenej{e in
najlep{e darilo, ki si ga lahko podari-
mo. Objem vedno osre~i najmanj dva
in ~lovek je ustvarjen za dvojino. Rekli
boste, da tudi ena sama violina lepo
zveni, a zamislite si, kako `alostno bi
zveneli Vivaldijevi [tirje letni ~asi brez
pompoznega orkestra prepletajo~ih se
instrumentov. Objem je imun na barvo
ko`e, starost, versko in politi~no
prepri~anje … Podari ga lahko vsak in
vsak ga lahko sprejme. Objem je
neskon~no sladek, pa ne redi, vro~, pa
se ne boste opekli. Je povsem naraven
vir, skozi katerega ste~e pozitivna
energija, in nikoli ne onesna`uje oko-
lja. Objem je ~aroben, neponovljiv,
unikaten in dela ~ude`e. Objem je
klju~, ki odpre vsako, {e tako kamnito
srce. Z objemom je la`e zaspati in se

lep{e zbuditi. Objem spreminja svet,
tako kot en sam zamah metuljevega
krila lahko spremeni prihodnost.
Objem je vir zdravja, saj razpolovi na-
{e te`ave, ki so erozija, ki spodjeda
temelje na{ih teles in du{e. Pravijo, da
ima vsaka stvar pozitivne in negativne
lastnosti. Kak{ne so negativne last-
nosti objema? Ali sploh obstajajo?
Morda je stvar samo v interpretaciji.
Nekaj, kar je za nekoga nesre~a, je za
drugega sre~a, a zdi se, kot da bi bil
objem sinonim za sre~o, ljubezen in
so~utje.
Kaj {e ~akamo? Objemimo svet!
Morda je na{ objem premajhen, da bi
lahko objeli ves planet. A ~e ga poda-
rim tebi in ga ti podari{ drugemu in ga
drugi podari tretjemu in tretji ~etrtemu,
potem lahko skupaj objamemo svet …
En sam objem lahko raztopi sne`inke,
ki naletavajo na na{a srca … ^e ste
prebrali do konca, potem ste si prav-
kar pridobili licenco za objem. En,
dva, tri, na vrsti si ti ... Naj se obje-
manje za~ne! U`ivajte!x

Leta 2008 smo v novembrski {tevilki
Aluminija objavili reporta`o z naslo-
vom »Zbiram, torej sem«. V njej smo
govorili o zbiratelju militarij – pred-
metov, uniform, oro`ja, dokumentov,
fotografij, skratka vsega, kar je

povezano z voja{tvom, vojskami ali
vojnami. Govorili smo o na{em sode-
lavcu iz DE Ulitki Draganu Kokotu s
Svetinj v Slovenskih goricah. Devete-
ga maja letos smo ga ponovno obis-
kali na sre~anju zbirateljev takih in
podobnih predmetov. Na sre~anju so
si zbiratelji ogledovali razstavljene
primerke, predvsem oro`je, in zame-
njevali posamezne predmete. Draganov
muzej militarij je {e ve~ji, zbirka {e
obse`nej{a. V reporta`i smo tam nekje
na koncu zapisali: »Vsaka ~ast.« In to
velja {e naprej.x

Licenca za objemanje

POSTANKI

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Zbiratelj

PROSTI ^AS

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Draganov muzej voja{ke opreme
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Tovari{ Tito, mar{al na{e nekdanje
skupne dr`ave Jugoslavije in njen
do`ivljenjski predsednik, je umrl maja
pred 30 leti. In tudi rodil se je maja,
vsaj tako pravijo, pred 118 leti. Zato je
maj vsako leto najprimernej{i mesec
za razli~ne razprave o tem, kaj in kdo
je bil Tito v resnici. In po tridesetih
letih imamo v Sloveniji {e vedno vsak
svojo resnico o njem, tudi tisti, ki so
se rodili, ko ga `e zdavnaj ni bilo ve~.
Po drugi strani pa je maj mesec, ki
ponuja prilo`nosti za obiske. In 25.
maja se gre na primer v Beograd v
Hi{o cvetja. Ali pa v Kumrovec, v
Titovo rojstno vas. Najve~ jih pride tja
prav iz Slovenije. Tudi iz Taluma jih
gre veliko. Letos tudi. Eni s kolesi,
drugi celo pe{. Sam bi tudi {el. Z
veseljem. Pa se ne po~utim dovolj
mo~nega, da bi premagal tiste hribe
do Kumrovca.
V maju torej razpravljamo o Titu.
Najpogostej{i naslov takih razprav je:
»Tito – heroj ali zlo~inec«. In potem
sta na ekranih ponavadi dve skupini,
obrnjeni druga proti drugi, ker sta
seveda vsaka na svojem bregu resnice
o Titu. In v obeh skupinah so zgodo-
vinarji in politiki. Partizani in domo-
branci. Vmes pa kaka anketa med pre-
bivalci ljubljanskih ulic, v~asih pa celo
mariborskih.
Vsak od nas, ki smo {e iz tistih ~asov,
se Tita spominja po svoje. In ti spomi-
ni gredo vse do osnovne {ole, za vrtec
pa se sam ne spomnim natan~no.
Ampak zagotovo smo `e takrat vedeli

za tovari{a Tita. Prvo, kar mi ta hip
pade na misel, je pesmica o Titu, ki
smo se jo u~ili v osnovni {oli: »Kar
bilo je pod pepelom, v na{ih srcih
plaho skrito, v svetel plamen je zanetil
na{ tovari{ Tito, Tito«. [e melodijo
znam na pamet. In ob vseh tistih
razpravah, ko eni Tita zagovarjajo,
drugi pa bi ga utopili v `lici vode, se
seveda tudi jaz dokaj glasno pred tele-
vizijo, doma na kav~u, pridru`ujem
razpravi. In tudi sam i{~em odgovore
ali opravi~ila. In na koncu je moje

mnenje vedno podobno »glasu ljudst-
va«. Po opravljeni anketi na ulicah ali
po telefonskih klicih vedno prevlada
mnenje, da je bil Tito heroj in ne
zlo~inec.
Danes nekateri govorijo, kako so nas
neko~ naganjali na ulice z zastavicami
v roki, da smo potem mahali z njimi,
tako da je bilo videti, kako smo vsi
veseli. Meni se je to zgodilo, ko je v
Maribor pri{el predsednik dr`ave Mali
iz Afrike. To je bilo v kakem 3. razredu
osnovne {ole. @e zdavnaj sem pozabil
njegovo ime. Vem samo, da je bil ~rn
kot no~. In smo {li. Na Ptujsko cesto.
Dobili smo zastavice. In ko je velika
~rna limuzina z odprto streho peljala
mimo, smo mahali ~rnemu predsed-
niku. On pa se je smejal in mahal nam.

Ampak meni se to ni zdelo ni~ narobe.
Ni bilo pouka, bili smo lepo na sve`em
zraku, videli smo velike limuzine, ki so
bile takrat zelo redke, in {e zastavico
smo lahko nesli domov. Ve~ ko je bilo
takih dogodkov, bolje je bilo. Za nas
otroke in za »tr{ice«. 
Neko~ pa je v Maribor pri{el sam
predsednik Tito (mimogrede, mi smo
vedno rekli »precednik«). Takrat smo
ga ~akali na njegovi cesti, na Titovi
cesti v Mariboru. Cilj njegove poti je
bil hotel Slavija, takrat najbolj{i hotel
v Mariboru. In spet so pripeljale
limuzine. Tito je sedel v tistem svojem
velikem ~rnem mercedesu s {estimi

vrati. V pullmanu. Bil je `e mrak, ko se
je kolona pripeljala mimo. Tito je
sedel na zadnjem sede`u. Prvi~ v `iv-
ljenju sem ga imel priliko videti v `ivo.
No, ja, pa tudi zadnji~. Mercedes ni
imel odprte strehe in Tito ni stal v
njem in nam mahal. Mahal sicer je,
vendar sem v trenutku, ko je limuzina
peljala mimo mene, videl le njegovo
roko. Razo~aranje. 
Takrat so govorili, da si Tito po
Mariboru ne upa voziti v odprtem
avtomobilu. Baje se je bal atentata.
Maribor je bil namre~ zadnje veliko
mesto v Jugoslaviji pred avstrijsko
mejo. Le 16 kilometrov je do [entilja.
In to je bila seveda takrat tudi meja z
Zahodno Evropo. In vsi, ki so hoteli
be`ati ~ez mejo, so pri{li v Maribor.

No, skoraj vsi. In taki, ki so hoteli
be`ati, so pa~ bili potencialni kandi-
dati za atentatorje. Bili pa so tudi taki,
ki so se preko Maribora iz Evrop
vra~ali v Jugoslavijo. Pa se res spomi-
njam, da so po Mariboru takrat vedno
lovili neke usta{e. Eden se je baje celo
skrival v Stra`unskem gozdu, tam, kjer
smo se mi kot otroci preganjali. 
In potem smo tekli pred vhod hotela
Slavija. Spomnim se le velike gne~e,
ki je nastala v avli recepcije in pred
vhodom v hotel. In pri{el je tovari{
Tito s spremstvom. Za~el se je roko-
vati z ljudmi. Vsi smo stegovali roke
proti njemu. Kar naenkrat je bilo v

25. maj

REPORTA@A

KKuummrroovveecc je vas in istoimenska
ob~ina v Krapinsko-Zagorski `u-
paniji na Hrva{kem. Le`i v obmej-
nem pasu s Slovenijo ob reki
Sotli. Kumrovec je najbolj poznan
kot rojstni kraj predsednika 
Jugoslavije, Josipa Broza Tita
(1892–1980). Po podatkih iz leta
2001 ima ob~ina Kumrovec 1854
prebivalcev, vas pa le 304 prebi-
valce.
Glavna turisti~na zanimivost vasi
je etnolo{ki muzej Staro selo z
restavriranimi va{kimi hi{ami,
zgrajenimi konec 19. stoletja.
Rekonstrukcija in redekoracija
{tiridesetih hi{ in drugih kmetij-
skih objektov se je za~ela leta
1977.
Titova rojstna hi{a, zgrajena leta
1860 kot prva z zidaki pozidana
hi{a v Kumrovcu, je od leta 1953
Muzej mar{ala Tita. Pred njo stoji
njegov bronasti kip, delo Antuna
Augustin~i}a  (1900–1979).

DARKO FERLINC
FOTO: HTTP://UPLOAD.WIKIMEDIA.ORG/WIKIPEDIA/COMMONS/5/5E/
BIRTH_HOUSE_OF_JOSIP_BROZ_TITO.JPG
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zraku, meni se je zdelo, na stotine rok.
Zraven mene je stal moj so{olec in
prijatelj z ulice Milan. Tudi on je steg-
nil roko. In tovari{ Tito mu je segel
vanjo. Potem je nekaj rok presko~il in
nadaljeval. Seveda je bila med njimi
tudi moja. Ej, ni mi dal roke. Spet
razo~aranje. Milan se je lahko potem
celo `ivljenje hvalil, da mu je Tito dal
roko. 
Od tam je {el Tito na balkon hotela in
nas pozdravil. Nimam pojma, kaj je
govoril. Bil sem pa malo jezen na
njega.
Udele`il sem se tudi mno`i~ne telo-
vadbe na stadionu Ljudski vrt. Tovari{
za telovadbo me je vzel v ekipo za
nastop ob Titovem rojstnem dnevu.
Celo vodil sem na{o skupinico

de~kov. Vsi smo v rokah dr`ali dolgo
palico in z njo vadili neke like. Skoraj
celo pomlad. V telovadnici »na suho«.
[ele proti koncu smo vadili ob glasbi.
Dobili smo vsi enake drese. In na
nastopu se nas je zbralo toliko, da
smo prekrili travo nogometnega
igri{~a. Do takrat sem jo gledal le s
stopnic na kaki tekmi. Bili so de~ki iz
vseh mariborskih osnovnih {ol. To~ko
smo kar dobro izpeljali. Edino jaz sem
na koncu »zajebal«. Moral bi dvigniti
palico, na koncu katere je visela zas-
tavica, in za mano bi morali vsi »moji«
lepo ste~i z igri{~a. Jaz pa sem malo
spremenil smer in po drugi poti

pripeljal svojo ~etico v garderobe. Na{
tovari{ za telovadbo je to opazil,
ampak mislim, da drugi pri vsej tisti
gne~i niso vedeli, za kaj gre. Vseeno
smo tisto leto vsi dobili petke iz telo-
vadbe. 
Tudi v Talumu (takrat {e v TGA) smo
gostili Titovo {tafeto. Spomnim se, da
sem pripravljal oder. Na veliko belo
rjuho sem narisal (prekopiral) Titov
portret. [e sedaj imam v predalu ne-
gativ te slike. Parole pa sem si vedno
nekje sposodil. Taka je bila pa~ moda.
Titova slika in parola. Na primer: Tito
– misel – beseda – delanje.
Ostroumno. Bili smo zelo mladi in bilo
nam je »fajn«.
Tito je dvakrat obiskal tovarno. Prvi~
je pri{el v Strni{~e 5. septembra 1947,

potem ko je 20. januarja 1947 pod-
pisal odlok (»re{enje«) o ustanovitvi
Tovarne glinice in aluminija Strni{~e.
Drugi~ je pri{el v tovarno 20. avgusta
1958.  Anekdota pravi, da jo je tudi
dokaj hitro in jezen zapustil. Ko je
namre~ pri{el v halo A, ni tam videl
nobenega delavca. Takratno vodstvo
je delavce poskrilo kod ve kam. Najbr`
niso `eleli, da bi jih predsednik videl.
Takrat {e niso imeli takih delovnih
oblek, tudi ne ~elad in ne ~evljev. De-
lali so predvsem v svojih oblekah in na
delo pa~ ne pride{ v najbolj{i obleki.
Leta 1980, 4. maja, pa je Tito umrl.
Tisto nedeljo smo ravno pri{li iz

Bosne. Na malem ~rno-belem televi-
zorju je bila le ~rta. Ni bilo programa.
Videti je bilo, kot da je televizor crknil.
No, potem pa se je le oglasil Toma`
Ter~ek s svojim pogrebnim glasom in
povedal, da je umrl tovari{ Tito. Ter-
~ek je potem tudi komentiral televizijs-
ki prenos prevoza mrtvega tovari{a
Tita z Modrim vlakom iz Ljubljane v
Beograd.
In minilo je malo ve~ kot 10 let od nje-
gove smrti, ko je Jugoslavija razpadla.
Slovenija je postala samostojna
dr`ava. Uresni~ile so se tiso~letne
sanje na{ega naroda. Danes, po skoraj
dvajsetih letih samostojnosti, pa se
zdi, da nekateri {e kar naprej sanjajo.
Mogo~e bomo ~ez deset let dobili
novo himno. Tisto Ota Pestnerja na

primer: »Sanjam `e trideset let …«
Kar se pa tovari{a Tita ti~e, naj se vsak
sam odlo~i in ga pospravi v predal, ki
mu ustreza. Sam zase vem, v katerem
predalu ga imam. Zame je bil »kul«.
Pa ne samo zame. To dokazuje vedno
ve~je {tevilo obiskovalcev tako v
Kumrovcu kot v Beogradu.x

»Tito je dvakrat obiskal tovarno.
Prvi~ je pri{el v Strni{~e 
5. septembra 1947, 
potem ko je 20. januarja 1947
podpisal odlok (»re{enje«) o
ustanovitvi Tovarne glinice
in aluminija Strni{~e. 
Drugi~ je pri{el v tovarno
20. avgusta 1958.«
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Majski dogodki

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@A
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NNeerreezziinnee

2211..  66..  22001100
Ivan Bezjak Rondelice
Vera Vre`e Upokojenka
Davor Pe~nik Ulitki
Gregor Ze~evi} Marketing
Daniel Bezjak Vzdr`evanje

2288..  66..  22001100
Antun Ivan~i~ Energetika
Boris Kuhar Vargas-Al
Milan Jerebi~ Rondelice
Feliks Kodri~ Nabava
Daniel ^re{nik Vzdr`evanje

55..  77..  22001100
Matija Kouter Vzdr`evanje
Romanca Ivan~i~ Marketing
Sre~ko Kondri~ Anode
Jo`e Turk Vzdr`evanje
Zdenko Lazar Vargas-Al

1122..  77..  22001100
Olga Lendero Vital
Rudi Bogdan Vzdr`evanje
Slavko Vek Vzdr`evanje
Du{an Lah Revital
Peter Bombek KK

1199..  77..  22001100  
Valentina Iljevec Vital
Katja Sever Informatika
Albert Fr~ec Vzdr`evanje
Jo`e Medved Gnetne Zlitine
Vekoslav Cestnik Vzdr`evanje

2266..  77..  22001100
Primo` Sagadin Rondelice
Aleksander Irgoli~ Informatika
Dragan Petkovi~ Vzdr`evanje
Emil Munda Gnetne Zlitine

Anton Plajn{ek Izparilniki

22..  88..  22001100
Aleksander Koser Nabava
Darko Horvat Vzdr`evanje
Alojz Magdi~ Elektrolize
Sre~ko Cajnko Rondelice
Darjan Trafela Rondelice

99..  88..  22001100
Zdenka Marini~ Revital
Miroslav Dobi~ Vzdr`evanje
Danilo Muzek Vzdr`evanje
Silvo Predikaka Rondelice
Davorin Muzek Ulitki

1166..  88..  22001100
Damjan Kau~evi~ Anode
Milan Horvat Vzdr`evanje
Zlatko Marin Gnetne zlitine
Janez [ilak Gnetne Zlitine
Danilo Majcen Energetika

2233..  88..  22001100
Natalija Klemen~i~-Vuk Nabava
Du{an Skledar Organizacija
Slavko Kirbi{ Storal
Dejan Klane~ek Ulitki
Majda Zadravec Vargas-Al 

^̂eerrvvaarr

2211..  66..  22001100
Slavko Fajfar Gnetne zlitine

2288..  66..  22001100
Branko Lukman Livarske zlitine
Miran Fider{ek Storal

55..  77..  22001100
Stanko Cmre~njak Vzdr`evanje
Mirko [o{tari~ Revital

1122..  77..  22001100
Du{an Mikl Revital
Emil Kirbi{ Promet
Alojz Steiner KK
Maja Dolni~ar Ulitki

1199..  77..  22001100
Gorazd Fi{er Ulitki
Zvonko [topfer Gnetne zlitine
Ivan Cajnko Promet
Franc Veseli~ Izparilniki

2266..  77..  22001100
Janez Kozoderc Elektrolize
Janez Fajfari~ Rondelice
Bojan Ornik Rondelice
Anton Kor`e Promet

22..  88..  22001100
Jo`ef Pi{ek Elektrolize
Kristjan Mlakar Rondelice
Albin Avgu{tin Vzdr`evanje
Andrej Petrovi~ Izparilniki

99..  88..  22001100
Daniel Valenko Revital
Slavko Steiner Vzdr`evanje
Du{an Brglez Informatika
Maks Kostanjevec Elektrolize

1166..  88..  22001100
Peter Horvat Upokojenec
Franc [imenko Vzdr`evanje
Alojz Per{uh Vzdr`evanje
Janez Pulko Vzdr`evanje

2233..  88..  22001100
Ivan Bauman Upokojenec
Jernej Plav~ak Vargas-Al
Stanko Tominc Gnetne zlitine
Milan Toplak Nabava

Seznam sodelavcev, ki bodo v sezoni 2010 letovali 
v Nerezinah in ^ervarju v sezoni 2010

LETOVANJE
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: TIBALDI – ITALIJANSKI SLIKAR (PELLEGRINO, 1527-1596),
PISAREV – RUSKI KRITIK IN PUBLICIST (DMITRIJ, 1840-1868), ALIN –
ZDRAVILNA SNOV V ^ESNU,  BARED – NEOBDELAN SVET (NARE^NO), KIL-
DARE – MESTO IN GROFIJA NA IRSKEM, AGAPA – LJUBEZEN DO BLI@NJEGA.

KRI@ANKA
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Odhajate na potovanje, dopust, morda zgolj na ve~erjo ali zabavo in bi
`eleli za~asno varovanje za va{o hi{o, stanovanje, vikend, podjetje,
gradbi{~e ...?

VARGAS-AL IMA RE[ITEV ZA VAS!

Neposredno fizi~no varovanje predstavlja za mnoge prevelik izdatek, zato vam
na{a varnostna slu`ba ponuja mo`nost izposoje brez`i~nega protivlomnega
alarmnega sistema. Tak sistem se vzpostavi brez in{talacijskih posegov,
potreben je le priklop centrale na elektri~no napajanje, brez`i~ne senzorje pa
namestimo v prostore. Sistem se preko GSM-vmesnika pove`e z na{im de`urnim
centrom, s ~imer vam zagotavljamo 24-urno interveniranje in ob morebitnem
alarmu takoj{nje ukrepanje varnostnikov na va{em objektu. Za vklop in izklop 
sistema prejmete le daljinski upravljalnik.
Za dodatne informacije smo vam na voljo.

VARGAS-AL – KO NAM ZA PREMO@ENJE NI VSEENO!


